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Poslanci trvají na 
ochraně národních parků
Sněmovna napodruhé 
schválila novelu zákona 
o národních parcích před-
loženou ministrem život-
ního prostředí Richardem 
Brabcem (ANO). Senátní 
verzi nepomohlo ani za-
stání prezidenta. str. 2

Největší stres na D1 
čeká řidiče letos
Ministerstvo dopravy 
a Ředitelství silnic a dálnic 
rozjedou letos nebývalé 
množství oprav na dálni-
cích a silnicích první třídy. 
Dělníci po celé republice 
postupně rozkopou přes 
600 kilometrů.  V minu-
lých letech to bylo o desít-
ky kilometrů méně. str. 6

Evropská komise vidí pět  
scénářů budoucnosti EU
Předseda Evropské komise 
Jean-Claude Juncker před-
stavil Evropskému parla-
mentu takzvanou bílou 
knihu, která nastiňuje dal-
ší možný vývoj společen-
ství od užší integrace až 
po pouhou zónu volného 
obchodu. str. 11

Krátce

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z

Kreslí domy  
pro české miliardáře
Co se navrhlo, musí být proveditelné, 
a to za peníze, které určí 
klient, říká architektka  
Viktorie Součková.

ROZHOVOR

str. 12–13
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IVAN GABAL:

Pomohlo, že M. Zeman udělal 
z hlasování o Šumavě otázku 
slušnosti, odmítnutí vulgární 
oplzlosti i poroučení větru-
-dešti. Veto dopadne stejně.

twitter.com/e15news

Jak techno
logické 
objevy 
a inovace 
mění tradiční 
finančnictví? 
Čtěte 
v novém 
magazínu  
E15 Premium.

V prodeji od 27. února.

Výrobci osvětlení 
v insolvenční palbě

Přední čeští výrobci osvětlení čelí už podruhé vlně zřejmě 
smyšlených insolvenčních návrhů. Podezřelé obálky se 
stejným rukopisem přicházejí na soudy v době, kdy se blíží 
dodávky pro pražské metro, kam se napadené společnosti 
v minulosti bezúspěšně pokoušely proniknout. PRAHA str. 4



| 2 | UDÁLOSTI

Veselé dlužnické selfie
Notorickým konzumentům spotřebitelských 
půjček bez bázně a hany se ve spolupráci se 
šikovnými právníky otvírá šťastná, symbiotická 
budoucnost. Zhruba třetina českých nebankov-
ních úvěrových firem si totiž podle výzkumu CETA 
nedělá dvakrát velké vrásky s tím, jak vypadá 
finanční situace jejich žadatelů o úvěr. Ze zdánli-
vého průšvihu klienta dlužícího i vlastní praba-
bičce dokáže ovšem šikovný právník střihu Mitche 
McDeera z Grishamova románu Firma vykouzlit 
happy end. Tentokrát dokonce legálně. Pokud 
dokáže, že si úvěrář schopnost své ovečky splácet 
před půjčkou důkladně neprověřil, splatí ovečka 
pouze jistinu. Bude se chodit na levné peníze 
do přítmí žižkovských průjezdů? 

S úvěrovým byznysem ostatně už teď bojují čes-
ké banky. Ačkoli jejich tiskové zprávy vytrvale hlá-
sí růst zisků, děje se tak obvykle jen díky tomu, že 
si banky tu a tam odoperují nějaký ten majetkový 
apendix nebo zavřou oblíbenou, ovšem nákladově 
drahou pobočku. Na úrocích i poplatcích totiž 
vydělávají stále méně, a to na pozadí konjunktury, 
kdy o půjčky žádají i věční snílci. Letos už není co 
prodávat a kde šetřit, letos bude hůře.

Čínský výrobce mobilů Gionee jasně naznačil, 
kudy se budou ubírat sociální trendy. Na přední 
strany svých mobilů začal totiž montovat kva-
litnější fotoaparát než na strany zadní. Poselství 
je jasné, jen to bylo prostě potřeba jednoho dne 
konečně rozseknout.

n Poslanci napodruhé 
schválili novelu zákona 
o národních parcích 
předloženou ministrem 
životního prostředí 
Richardem Brabcem 
(ANO). Prezident Miloš 
Zeman již dříve pohrozil 
svým vetem.

Jiří Liebreich

Původní sněmovní znění 
novely potvrdilo 117 ze 164 hla-
sujících členů dolní komory, 
výhradně proti hlasovali jen 
občanští demokraté. „Mám 
samozřejmě radost, byť je 
tam trochu únava,“ připustil 
Brabec. Předloha nyní zamíří 
k posouzení Zemanovi, který 
předem ohlásil veto. Sněmov-
na tedy bude muset definitiv-
ně rozhodnout až napotřetí.

Novela má přinést přehledná 
jednotná pravidla pro všechny 
čtyři národní parky, kterým 
nadále dopřává zvýšenou 

ochranu. Odmítnutá senátní 
verze spočívala ve zvýšení 
práv obcí a zrušení patnáctile-
tého moratoria na rozdělování 
parků do jednotlivých zón 
podle stupně ochrany.

Richard Brabec ještě před 
jednáním sněmovny označil 
senátní verzi 
za šumavský 
masakr moto-
rovou pilou. Její 
prosazení by 
prý znamenalo 
faktický zánik 
národních parků 
a návrat o pade-
sát let zpět. 

Kritici senátní 
verze tvrdili, že 
by úpravy horní 
komory mohly vést až ke konci 
národních parků jako nejcen-
nějších chráněných území. 
„Na území národních parků, 
alespoň části z něj, bychom 
měli nechat přírodu pracovat, 
jak funguje,“ argumentoval 
Brabec s tím, že tato verze 
obsahovala zásadní právní 
a systémové chyby.

Odpůrci sněmovního znění 
se naopak obávali dopadů nor-
my zejména na šumavské obce, 
hrozilo by podle nich v nejzaz-
ším případě i jejich vylidnění. 
„Nevidím žádný důvod, proč 
by měl existovat speciální set 
zákonů o jednotlivých národ-

ních parcích,“ 
řekl na prvním 
sněmovním 
projednávání Ze-
man, který hned 
v úvodu své řeči 
vyjádřil podporu 
senátní verzi.

„Nevěřte zele-
ným fanatikům, 
už toho zničili 
dost. Pokud ne-
dojde k nápravě 

a pokud se budou dále zvětšo-
vat bezzásahové zóny, tak se 
setkáme s tím, že už uschne 
i ten zbytek Šumavy,“ snažil se 
přesvědčit poslance prezident. 
„Byli jsme svědky zločinu. Byla 
vytvořena fiktivní divočina, 
nikoli přírodní. Byla vytvořena 
poušť,“ dodal.
 NÁZORY str. 14

Ochrana přírody pojede 
podle poslaneckých not

Protagonisté dne

Richard BRABEC

MINISTR ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ

Jan KROUPA

ŠÉF ŘSD

Donald TRUMP

PREZIDENT USA

Ministr si může oddechnout, 
národní parky pojedou podle jeho 
návrhu. Čeká jej však pravděpo-
dobně ještě jedno hlasování.

str. 2

Ředitelství silnic a dálnic má dost 
prostředků, aby letos opravilo přes 
600 kilometrů dálnic a silnic první 
třídy, více než v předchozích letech.

str. 6

Jeho první parlamentní projev 
dopadl nad očekávání dobře, 
pozitivně jej hodnotí většina 
Američanů.

str. 10

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

„Mám 
samozřejmě 
radost, byť je tam 
trochu únava,“ 
řekl po hlasování 
Richard Brabec.

BOUBÍN V ZIMĚ. Šumava stejně jako i jiné národní parky se má řídit podle původní verze zákona připravené 
ministrem životního prostředí Richardem Brabcem.
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n Přebytek státních fi-
nancí se ke konci úno-
ra ztenčil na 3,7 mi- 
liardy korun. Důvo-
dem je hlavně pokles 
příjmu peněz z fondů 
Evropské unie.

Jana Havligerová

Přebytek státního rozpočtu 
v únoru klesl na 3,7 miliardy 
korun z lednových devíti 
miliard, oznámilo včera 
ministerstvo financí. 
Meziročně tak 
jde o výrazný 
pokles − loni 
ke konci úno-
ra byly státní 
finance 
v přebytku 
27,7 miliardy 
korun. 

Důvodem 
meziročního 
poklesu je podle 
expertů rezortu menší 
množství peněz přijatých 
z Evropské unie. Příjem 
peněz z fondů EU klesl 
meziročně o 39,8 miliardy 
korun, rozdíl je dán i tím, že 
především v první polovině 

loňského roku byly uhraze-
ny relativně vysoké objemy 
evropských peněz. 

Po očištění příjmů i výdajů 
o evropské peníze skončil 
rozpočet letos ke konci února 
ve schodku čtyři miliardy 
korun a loni ke stejnému datu 
ve schodku téměř třináct 
miliard korun. Koncem 
února rozpočtové příjmy 
meziročně klesly o 19,6 mi-
liardy na 197,2 miliardy 
korun. Celkové výdaje stouply 
o 4,4 miliardy na 193,5 miliar-
dy korun a daňové příjmy bez 

sociálního zabezpečení 
stouply o 13,8 miliar-

dy na 99,1 miliardy 
korun. 

Největší 
objem výdajů 
rozpočtu je 
tradičně určen 
na sociální 

dávky. Ke kon-
ci února na ně 

z rozpočtu šlo 
86,9 miliardy korun, 

meziročně o 4,8 miliardy 
více. Rozpočet pro letošek po-
čítá s výdaji na sociální dávky 
530,5 miliardy korun. Celkový 
deficit státních financí je pro 
letošní rok naplánován na še-
desát miliard.  NÁZORY str. 14

Přebytek státního 
rozpočtu klesl. 
Méně se čerpá z EU

www.E15.cz | 3 |

Příjem peněz  
z fondů EU se  

v únoru meziročně  
snížil o

39,8
miliardy korun.

KDY: 16. 3. 2017, 9:00 – 13:00

Seminář o bezpečnosti vaší firemní sítě.  
ESET vás zve na seminář o aktuálních bezpečnostních hrozbách, technologiích ochrany firemních 
sítí a technikách prevence.

KDE: Multifunkční aula Gong (učebna č.5) REGISTRUJTE SE ZDARMA NA 
WWW.ESET.COM/CZ/TECHDAYS/

267211/21 inzerce

Kmoníček bude 
velvyslancem v USA
Dosavadní ředitel za-
hraničního odboru 
prezidentské kanceláře 
Hynek Kmoníček se stane 
velvyslancem ve Spoje-
ných státech. Kancelář 
prezidenta dnes obdržela 
oficiálně informaci, že 
dostal takzvaný agrément, 
tedy souhlas, informoval 
na Twitteru mluvčí Hradu 
Jiří Ovčáček.

Sobotka převzal 
Mládkovu funkci
Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD), který od včerejška 
dočasně vede i ministerstvo 
průmyslu a obchodu, chce, 
aby se úřad vedle tlaku 
na mobilní operátory věnoval 
i čerpání peněz z evropských 
fondů. Dalšími prioritami, 
které stanovil svým novým 
podřízeným, budou dostavba 
Dukovan, digitalizace průmy-
slu a podpora investic.

Zemřel exministr  
Ivo Svoboda  
Ve věku 68 let zemřel 
23. února bývalý ministr 
financí ve vládě Miloše 
Zemana a někdejší místo-
předseda ČSSD Ivo Svoboda. 
Uvedl to server iDnes.cz. 
Svoboda se v roce 2005 stal 
prvním českým ministrem 
od listopadu 1989, který 
skončil ve vězení. Odsouzen 
byl za vytunelování podniku 
Liberta. /čtk/

Krátce

Krajský soud v Praze vrátil 
policii k došetření druhou 
větev korupční kauzy kolem 
bývalého hejtmana Davida 
Ratha kvůli nezákonně poří-
zeným odposlechům. Uvedl 
to včera Český rozhlas. 

Obvinění v druhé větvi 
kauzy podle vyšetřova-
telů požadovali úplatky 
za 66,4 milionu korun, z toho 
převzali 3,4 milionu. Případ 
se týká rekonstrukcí či 
výstavby pavilonů nemoc-
nic v Kladně, Mladé Bole-
slavi a v Kolíně a dodávky 
sanitek pro středočeskou 
záchrannou službu. Celkem 
šlo o zakázky za více než 
700 milionů korun.

Kvůli nezákonně poříze-
ným odposlechům loni praž-
ský vrchní soud zrušil také 
původní rozsudek v první 
větvi korupční kauzy, kde byl 

Rath uznán vinným z přijí-
mání úplatků a nepravomoc-
ně mu uložil 8,5 roku vězení. 
Proti aktuálnímu rozhodnutí 
mohou nyní podat stížnost 
státní zástupci. Přezkoumal 
by ji pak pražský vrchní soud.

Oba soudy se v souvislosti 
s odposlechy shodly na tom, 
že jim v příkazech k od-
poslechům chybějí úvahy 
zabývající se důvodností 
návrhu či vysvětlením, proč 
byly povoleny na nejdelší 
možnou dobu. 

Ministr spravedlnosti 
Robert Pelikán (ANO) kvůli 
zrušenému rozsudku podal 
stížnost k Nejvyššímu 
soudu. /čtk/

U soudu narazila i druhá 
část korupční kauzy Rath
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n Dodávky osvětlení 
pro metro D zostřují 
konkurenční boj mezi 
jeho výrobci. Velké 
firmy v branži kvůli 
tomu čelí nové vlně 
pravděpodobně smyš-
lených insolvenčních 
návrhů.

Daniel Novák

Předním tuzemským výrob-
cům osvětlení Hormen CE 
a Trevos se již dva a půl roku 
nedaří odrazit nepřetržité 
útoky neznámých firem. 

„Je velmi zajímavé, že nová 
vlna insolvenčních návrhů 
a pokusů o krádeže firem 
přichází opět v době, kdy se 
na scénu vracejí dodávky pro 
pražské metro, kam se všech-
ny napadené společnosti 
v minulosti pokoušely bezú-
spěšně proniknout s dodáv-
kami jejich svítidel,“ uvedl 
spolumajitel firmy Hormen 
CE Marek Fišer. První vlna 
útoků podle něj přišla v době, 
kdy se řešilo prodloužení tra-
sy A do Motola, druhá vlna, 
když se projektuje osvětlení 
pro trasu D.

Oba podniky jsou pod pal-
bou insolvenčních návrhů 
ze strany firem založených 
mladíky s trvalým bydli-
štěm na radnicích nebo 
pocházejících z ciziny typu 
Rumunska či Bangladéše. 
Předchozí soudy již dřívější 
insolvenční návrhy opřené 
o padělané směnky smetly. 
To však firmám s pravděpo-

dobným společným původ-
cem v pozadí nebrání posílat 
k soudům insolvenční 
návrhy znovu.  

Zneužívání insolvencí 
v konkurenčním boji potvr-
zují také právníci. „Záznam 
o zahájeném insolvenčním 
řízení vůči dlužníkovi – 
právnické osobě zapsané 
ve veřejném rejstříku, se 

zobrazuje u zápisu v tako-
vém rejstříku, což obecně 
v očích veřejnosti činí takový 
subjekt méně důvěryhod-
ným,“ sdělil advokát Bystrík 
Bugan, který se zabývá 
insolvenčním právem. 

Novela insolvenčního 
zákona, která má platit 
od letošního června, má 
podle právníka šikanózní 

insolvence ztížit. „Zůstává 
však nevyřešená otázka ná-
hrady škody po šikanózním 
navrhovateli, pokud návrh 
podává nebonitní subjekt, 
což je bohužel hodně časté,“ 
dodal Bugan.

Insolvenční návrhy na vý-
robce osvětlení mají kromě 
pravděpodobných „bílých 
koňů“ v podobě roztodiv-
ných mladíků stejný také 
rukopis svědčící o spo-
lečném původci. Na soud 
přicházejí jedině poštou, a to 
s razítkem Depo Liberec. 
Odesílatel dopisy zásadně 
hází do schránek, pro zajiš-
tění anonymity nic neposílá 
doporučeně stejně jako 
nepoužívá podatelny soudů 
nebo datové schránky. Text 
návrhů ale současně viditel-
ně tvoří osoba s právnickým 
vzděláním. Na známkách 
dopisů s insolvenčními návr-
hy jsou zpravidla pohádkové 
postavičky. Nová vlna in-
solvenčních útoků přiletěla 
v obálce s Krtečkem.

Hlavním majitelem Tre-
vosu je nositel ocenění EY 
Podnikatel roku 2016 Libe-
reckého kraje Jiří Opočenský, 
Hormen CE před třemi roky 
zvítězil v pražském kole sou-
těže Vodafone Firma roku.

Výrobci osvětlení čelí novým 
insolvenčním útokům

  

V naší webové aplikaci Samoobsluha 
si vyberte produkt, který vám nejvíce 

vyhovuje, a k tomu výhody podle 
vašich představ a přání.

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍC
více výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhod

www.ppas.cz
bezplatná linka: 800 134 134

Vyberte si sami svůj
produkt a bonusy, které

k němu od nás dostanete

264737/65 inzerce

V centru změní systém 
parkovacích zón 
V Praze 1 bude od letošního 
1. října fungovat nový systém 
parkovacích zón. Půjde o stej-
ný systém, jaký mají v Praze 
5, 6 a 8. Řidiči už nebudou 
mít za okny parkovací karty, 
ale zaregistrují na radnici re-
gistrační značku svého vozu. 
Značky pak bude kontrolovat 
speciální vůz. 

Město podalo žaloby kvůli 
Opencard
Metropole zažalovala dva 
bývalé úředníky magistrátu 
Ivana Seyčka a Jiřího Chytila 
kvůli vymáhání škody v kauze 
Opencard. Podle informací 
České televize chce město 
po Seyčkovi, který pracoval 

jako ředitel odboru informati-
ky, více než 18 milionů korun, 
po bývalém šéfovi hodnoticí 
komise Chytilovi tři miliony. 
Kromě bývalých úředníků 
radní souhlasili i s žalobou 
na bývalého primátora Pavla 
Béma (ODS).

Sdružení přišlo s levnější 
verzí okruhu 
Severovýchodní část městské-
ho okruhu lze podle sdružení 
Automat dostavět levněji, 
když bude posílena městská 
hromadná doprava a železni-
ce. Podle města má úsek mezi 
Holešovičkami a Jižní spojkou, 
pracovně nazývaný Blanka 2, 
stát 50 miliard korun. Sdruže-
ní navrhuje variantu odhado-
vanou na 30 miliard. /čtk/

Krátce

BOJ O SVĚTLO. Problémům s insolvenčními návrhy čelily firmy Hormen CE a Trevos poprvé v souvis-
losti s výstavbou prodloužení metra do Motola na trase A.
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n Zájemci bez úspor 
budou stále častěji 
navštěvovat staveb-
ní spořitelny, aby si 
zajistili hypotéku.

Jaroslav Bukovský

Nanejvýš každý sedmý klient 
dosáhne od dubna na hypo-
teční úvěr, pokud ze svého 
nedokáže poskytnout více 
než pětinu ceny nemovitosti. 
Hypotéky na více než devade-
sát procent ceny zmizí z trhu 
úplně. Tak by měl už na aprí-
la vypadat trh hypoték podle 
scénáře ČNB, která banky už 
podruhé za půl roku zatlačila 
k dalším restrikcím půjček 
na bydlení. 

Přísná pravidla však klien- 
ti dokážou alespoň zčásti 
obcházet prostřednictvím 
stavebních spořitelen. Právě 
přes ně řešili už první omeze-
ní výše maximální hypotéky 
loni v prosinci. „Stoprocent-
ní hypotéky se prakticky 
poskytují dále, do sta procent 
ceny obvykle dofinancují kli-
entům nemovitost stavební 
spořitelny,“ uvádí analytička 
Partners Lucie Drásalová. 
Stavební spořitelny tak jen 
v lednu poskytly úvěry  

ČNB bankám dosud jen 
doporučovala, jak mají 
přistupovat k hypotékám. Tato 
pravidla se však od července 
po novele zákona o ČNB 
mají stát součástí legislativy. 
Centrální banka se zároveň 
snaží prosadit do zákona limit 
pro maximální výši hypotéky 
v závislosti na příjmech 
a dluzích klienta. 

Letos nastane ještě  
další zpřísnění
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Hypotéky zdraží a už 
nebudou tak dostupné

BRNĚNSKÉ DRUŽSTVO AUTONAPŮL začalo v Českých 
Budějovicích se sdílením osobního vozu pro několik uživatelů. 
Ti je sami oslovili, že mají o takzvaný carsharing zájem. Firma, 
jež  zavedla sdílení aut v Česku jako první, provozuje 55 vozů 
pro sedm stovek uživatelů v devíti městech. 

CARSHARING SE ROZJÍŽDÍ
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za 4,7 miliardy korun, v me-
ziročním srovnání téměř 
o polovinu vyšší.

Na půjčky nad osmdesát 
procent hodnoty nemovi-
tosti bude smět připadnout 
nanejvýš patnáct procent 
všech sjednaných smluv. 
Doposud to byl v průměru 
zhruba dvojnásobek. „Počet 
klientů žádajících o hypotéku 
mezi osmdesáti až devadesáti 
procenty ceny nemovitosti 
je vyšší, než činí limit ČNB, 
a může tedy dojít k omezení 
dostupnosti bydlení pro větší 
skupinu klientů,“ uvádí ma-
nažer hypoték České spoři-
telny Karel Chábek. „V Praze 
a dalších velkých městech 

už dvacet procent hodnoty 
nemovitosti není úplně malá 
suma a může to vést ke ko-
rekci trhu,“ dodává. 

Ve výsledku tak hypotéky 
s nižším podílem vlastních 
úspor mohou podstatně 
podražit. „Očekáváme, že 
úročení hypoték s vyšším 
než osmdesátiprocentním 
financováním podraží o je-
den až 1,5 procentního bodu. 
Vzrostou rovněž nároky 
na bonitu a kvalitu klienta. 
Průchodnost poptávaných 
úvěrů tak může být výrazně 
nižší,“ upozorňuje Drásalová. 
„Případná úprava úrokových 
sazeb směrem nahoru je 
v současné době předmětem 
interní diskuze, nicméně 
tento krok nevylučujeme,“ 
potvrzuje mluvčí Hypoteční 
banky Marie Mocková.

Některé z bank přitvrzují 
už teď. Získat hypotéku nad 
devadesát procent kupní 
ceny tak není od března 
možné v Komerční bance, 
UniCreditu nebo Sberbank. 
Zbytek trhu se hodlá připojit 
nejpozději do prvního dubna. 
Doposud mohly banky 
financovat až 95 procent 
ceny, ještě do konce listopadu 
pak klient nemusel ze svého 
poskytnout ani korunu.
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n Dálnice v celém Čes-
ku projdou sérií oprav.  
Rekonstrukce té „br-
něnské“ má být letos 
hotová z poloviny.

Jan Šindelář
 

Ministerstvo dopravy 
a Ředitelství silnic a dálnic 
rozjedou letos nebývalé 
množství oprav na dálnicích 
a silnicích první třídy. Dělní-
ci prakticky po celé republi-
ce postupně rozkopou přes 
600 kilometrů. V minulých 
letech to bylo o desítky kilo-
metrů méně. 

„Je lépe nyní intenzivně 
opravovat a vydržet potíže 
s tím spojené než si říkat, že 
je toho moc, a nedělat nic. To 

by nás brzy dohnalo,“ pro-
hlásil ministr Dan Ťok.

K nejdůležitějším zása-
hům bude podle něj patřit 
oprava šestikilometrového 
úseku D1 za Brnem smě-
rem na Vyškov, de-
vatenáctikilome-
trového úseku 
bratislavské 
D2 nebo deví-
ti kilometrů 
plzeňské 
D5 u Prahy. 
Velké opra-
vy se plánují 
i na ústecké D8 
a na řadě silnic 
první třídy, například 
na republikových tepnách 
I/38 nebo I/3. 

„Ty vozovky jsou za svou 
životností a je třeba je 
opravit,“ doplnil ministr. 

Samostatnou kapitolou 
je rekonstrukce nejstarší 
české dálnice mezi Prahou 
a Brnem. Podle ministerstva 
se letos opravy přehoup-

nou do druhé poloviny 
a celých dvě stě 

kilometrů má být 
hotovo v roce 

2020. Stavbaři 
se v březnu 
objeví na čty-
řech nových 
úsecích, další 

čtyři jsou ro-
zestavěné z loň-

ska. Řidiče tak 
čeká dosud největší 

zkouška trpělivosti. 
V přípravě je pět posledních 
úseků. 

Chystá se i nová výstavba. 
ŘSD má pro letošek v plánu 
poklepávání základních 

kamenů na 140 kilometrech 
dálnic a „jedniček“, loni to 
bylo 73 kilometrů. Stavět se 
začne například dálniční ob-
chvat Českých Budějovic, tři 
úseky na D6 (například ob-
chvat Lubence), pokračování 
D11 za Hradcem Králové, 
obchvat Opavy nebo důle-
žitá spojnice mezi Slaným 
a Velvary, která má propojit 
dálnice D7 a D8, a suplovat 
tak chybějící severní část 
velkého pražského okruhu. 

ŘSD má pro letošek v roz-
počtu připraveno 45 miliard 
korun, loni to bylo o osm 
miliard méně. „Prostředků 
máme dostatek,“ uvedl šéf 
ŘSD Jan Kroupa. ŘSD spra-
vuje 1222 kilometrů dálnic, 
k dokončení plánované 
páteřní sítě tak chybí zhruba 
tisíc kilometrů.   

Největší stres na D1 
čeká řidiče letos

Oprav se  
letos dočká více než

600
kilometrů dálnic a silnic  

první třídy, více než 
v minulých letech.  

STŘEDOČESKÁ FIRMA KNIGHTS uspěla v Ghaně s minitraktory Cabrio upravenými pro sklizeň 
rýže. Loni jich tam dodala 250 a dodávka další stovky právě pokračuje. Tamní vláda prodává stroje 
rolníkům s třicetiprocentní dotací. Do západoafrické země zamíří 11. dubna mise českých byznys-
menů, kterou pořádá Česko-ghanská obchodní komora. Její součástí bude výstava českého zboží 
v Mezinárodním kongresovém centru v metropoli Akkře.  Více E15.cz

SPECIÁLY PRO SKLIZEŇ RÝŽE
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Providentu klesl v Česku 
a na Slovensku zisk
Společnosti Provident 
Financial loni v tuzemsku 
a na Slovensku klesl zisk 
před zdaněním meziročně 
o 34 milionů na 430 milionů 
korun. Podle firmy, jež 
poskytuje domácnostem 
krátkodobé půjčky, jsou 
příčinou poklesu investi-
ce, rostoucí konkurence 
a náklady spojené s novou 
legislativou.  Více E15.cz

Home Credit vydělal  
5,7 miliardy korun
Skupina Home Credit, sou-
část PPF, loni vykázala čistý 
zisk 5,67 miliardy korun, 
zatímco v roce 2015 byla ve 
ztrátě 1,1 miliardy korun. 
Na výsledku se výrazně 
podepsalo podnikání v asij-
ských zemích i návrat k zis-
kovosti v Rusku.  Více E15.cz

Student Agency  
prodala více letenek 
Společnost Student Agency 
loni prodala v Česku 
a na Slovensku letenky 
za 3,3 miliardy korun, me-

ziročně o pět procent více. 
Podnik Radima Jančury 
si tak drží pozici jedničky 
na českém a slovenském 
trhu, druhá Asiana provo-
zující web Letuška.cz loni 
prodala letenky za 2,8 mi- 
liardy, prodeje jí rovněž 
rostly.

Dm drogeriím rostly 
tržby, ne výdělek
Prodejce drogistického 
zboží dm drogerie markt 
vykázal v Česku ve finan- 
čním roce 2015/2016 zisk  
306 milionů korun, mezi-
ročně o šest procent méně. 
Tržby společnosti stouply 
o devět procent na 6,7 mi- 
liardy korun. 

Oleo Chemical  
projde reorganizací
Městský soud v Praze povo-
lil reorganizaci společnosti 
Oleo Chemical. Insolven- 
čním správcem ustanovil 
Jiřího Hanáka. Reorganiza-
ce má zajistit pokračování 
výroby biopaliv, zachování 
osmi desítek pracovních 
míst a maximální výnos pro 
věřitele. /čtk/  Více E15.cz

Krátce

Startuje 
digitální 
vysílání č. 2
České Radiokomunikace 
spustily včera v Praze 
a středních Čechách tele-
vizní síť pro nový standard 
pozemního digitálního 
vysílání DVB-T2. Tato 
přechodová síť poběží 
souběžně s vysíláním 
v nynějším standardu DVB-
-T. Poskytuje divákům čas 
se na přechod na DVB-T2 
připravit. Ten je plánován 
na 1. února 2021.

Televizorů, které doká-
žou nový standard přijímat, 
je zatím v domácnostech 
málo, odborníci odhadují 
jejich podíl na maximálně 
deset procent. 

„Nyní budeme pokra-
čovat ve výstavbě dalších 
částí přechodové sítě tak, 
abychom do jara 2018 po- 
kryli více než 99 procent 
území Česka,“ uvedl 
generální ředitel Českých 
radiokomunikací Martin 
Gebauer.  /čtk/

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/v-ghane-probehne-vystava-ceskeho-zbozi-dat-o-sobe-vedet-chteji-nabytkari-ci-vyrobci-dlazdic-1329445
http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/matce-providentu-konkurence-ubrala-zisk-chce-licenci-od-cnb-1329446
http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/skupina-home-credit-se-dostala-ze-ztrat-loni-mela-cisty-zisk-5-7-miliardy-korun-1329410
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/vyroba-pokracuje-soud-povolil-reorganizaci-spolecnosti-oleo-chemical-1329427
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n Benzina startu-
je prodej nových 
ušlechtilejších paliv. 
V přestavbě čerpa-
cích stanic se pokusí 
dohnat tuzemskou 
dvojku MOL.

Jan Stuchlík

Benzina do konce letošního 
roku přebarví do červenobí-
lého dresu zbylých 36 čer- 
pacích stanic, které loni 
koupila od OMV. „Díky nim 
splníme střednědobý cíl 
dostat se v Česku s podí-
lem prodaných pohonných 
hmot na dvacet procent,“ 
říká Marek Zouvala, vedoucí 
odštěpného závodu Benzina 
ze skupiny Unipetrol. Loni 
v říjnu měla Benzina tržní 
podíl 17,6 procenta. Teď se 
podle Zouvaly díky vyšší 
výtoči blíží devatenácti 
procentům.

Pumpaři sázejí na nový benzin a jídlo

Pojišťovny pokračují 
v proplácení škod, které 
Unipetrol utrpěl kvůli haváriím 
v rafineriích v Litvínově 
a v Kralupech. Na konci února 
podepsala firma s pojišťovnami 
dohodu o výplatě čtyřiceti 
milionů dolarů, zhruba jedné 
miliardy korun, za kralupskou 
havárii. Unipetrol ovšem tamní 
škody odhadl na 1,2 miliardy 
korun. Na 300 milionů korun si 
cení škodu na majetku, 900 mi- 
lionů chce jako náhradu ušlého 
zisku. Loni už podnik dostal 
za havárii etylenové jednotky 
v Litvínově 7,9 miliardy korun. 
Nárokuje si ale čtrnáct miliard 
korun.

Unipetrol dostal  
miliardu za havárii

Váš autorizovaný partner:
AUTO JAROV
 Osiková 2, 130 00 Praha 3 
 251 002 306
 www.autojarov.cz

NAVÍC VÝHODNÉ 
BONUSY:

• Bonus 20 000 Kč, 

  nebo 30 000 Kč při využití  

  výhodného financování od spol.   

  AUTO JAROV.

• Věrnostní zákaznická karta    

  AUTO JAROV.

• Prodloužená záruka.

AUTO JAROV - KUNRATICE
 Vídeňská 126, 148 00 Praha 4 
 251 002 824
 www.autojarov-kunratice.cz

Roční vozy AUDI
Užijte si s námi luxus vozů AUDI 

  výhodného financování od spol.   

Věrnostní zákaznická karta    

AUTO JAROV - KUNRATICEAUTO JAROV - KUNRATICE

Cena již od

729 000 Kč 
vč. DPH

Cena již od

729 000 Kč 
vč. DPH

Cena již od

949 000 Kč 
vč. DPH

Audi A6 
Audi A6, A6 Avant, 3,0 TDI, 

quattro tiptronic

Audi A4
Audi A4, A4 Avant
2,0 TDI S-tronic

Audi A5
Audi A5 Sportback, 2,0 TDI

Fotografie jsou ilustrativní.

BONUS 
20 000 Kč

BONUS 
20 000 Kč

BONUS 
30 000 Kč

Naši kompletní nabídku naleznete zde:Naši kompletní nabídku naleznete zde:

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

267463/15 inzerce

Pumpaři budou letos bojo-
vat o přízeň řidičů. Po třech 
letech Benzina začne opět 
prodávat aditivovaná paliva 
pod názvem Efecta. „Na-
hradí dosavadní Natural 95 
a Diesel Top Q. Zachováme 

také jejich cenu. Nižší marži 
kvůli nákladnější výrobě no-
vých paliv doženeme vyšším 
prodejem,“ je přesvědčen 
Zouvala. 

Kromě lepšího benzinu 
a nafty začne česká pumpař-

ská jednička zavádět nový 
koncept občerstvení. Dohání 
tak tuzemskou dvojku, ma-
ďarský MOL, která od loňska 
předělává restaurační část 
čerpacích stanic na styl 
Fresh Corner s širším sor-
timentem kávy a čerstvého 
občerstvení. 

„Loni jsme měli 49 Fresh 
Corner stanic. Během 
letošního roku plánujeme 
otevírat kolem 25 míst 
tohoto konceptu v každém 
čtvrtletí. Současně investuje-
me do technologie čerpání,“ 
uvádí mluvčí MOL Česká 
republika Tomáš Pavlík.

Oba největší hráči změní 
tvář části své sítě. „Sjedno-
tíme všechny stanice pod 
značky Benzina a bezob-
služné stanice pod značku 
Benzina Expres,“ vysvětluje 
Zouvala. MOL přebarví 
sedmnáct  stanic Slovnaftu 
do barev MOL a pět žlutočer-
ných pump změní značku 
na PapOil. Maďarský kon-

PUMPY BEZ OBSLUHY. Zatím Benzina provozuje pět bezob-
služných čerpacích stanic. Pod značkou Benzina Expres by jich 
postupně mělo vyrůst několik desítek.
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cern si tak nejspíš v Česku 
značku PapOil podrží. Vede-
ní firmy má o tom definitiv-
ně rozhodnout do léta.



| 8 | TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA

Ahold Delhaize

Maloobchodní společnosti klesl ve čtvrtém čtvrtletí očištěný provozní 
zisk o 3,9 procenta na 608 milionů eur. Výsledky však překonaly 
očekávání analytiků díky silnému výkonu v Nizozemsku a americké 
divizi Delhaize America.

Groupe Eurotunnel

Konsolidovaný čistý zisk provozovatele železničního spojení 
pod kanálem La Manche se v loňském roce téměř ztrojnásobil 
na 200 milionů eur. Počet cestujících sice klesl, vzrostl však počet 
přepravených osobních a nákladních vozů. Výkonný předseda 
společnosti Jacques Gounon označil výsledky za nejlepší v historii 
projektu.  

VTB 

Druhá největší ruská banka loni prudce zvýšila čistý zisk. Společnost 
vydělala 51,6 miliardy rublů (téměř 23 miliard korun), což představuje 
zhruba třicetinásobek ve srovnání s 1,7 miliardy rublů v předchozím 
roce. Firma předpokládá, že její výsledky by se mohly dál zlepšovat díky 
příznivějším vyhlídkám ruské ekonomiky. VTB podléhá mezinárodním 
sankcím uvaleným na Rusko kvůli roli Moskvy v ukrajinské krizi. /čtk/

Výsledky

n Jednání o reformě 
trhu s emisními povo-
lenkami míří do finá-
le. Ochránci průmyslu 
hodlají brzdit zastán-
ce rychlého snižování 
skleníkových emisí. 

Jan Stuchlík

O reformu trhu s emisními 
povolenkami se v EU svede 
ještě tuhý boj. Změny jsou 
nutné, aby povolenky po roce 
2021 konečně začaly plnit 
svou funkci, tedy aby díky 
vysoké ceně motivovaly firmy 
k přechodu na nízkouhlíkové 
technologie. V úterý se devít-
ka členských států postavila 
v Radě EU proti kompromisu 

ostatních členů. Jejich hlas byl 
však příliš slabý, aby reformu 
shodili ze stolu. „Polsko se 
cítí podvedeno. Ohrožena je 
naše energetická bezpečnost,“ 
uvedl po prohraném hlasová-
ní ministr životního prostředí 
Jan Szyszko. Rozdělený je také 
Evropský parlament, který 
v půlce února odhlasoval svou 
vizi poměrem 379 ku 263.

Teď se europoslanci a zá-
stupci států budou muset 
shodnout na konečné podobě 
emisního obchodování. Účast-
níci úterních vypjatých jedná-
ní připouštějí, že potíže mo-
hou nastat už při schvalování 
mandátu rady. V něm členské 
státy řeknou, nakolik jsou 
ochotny poslancům ustou-
pit, a co si naopak nenechají 
vnutit. „Parlament navrhuje 

několik prvků, které jsou pro 
nás silně problematické,“ říká 
mluvčí ministerstva životního 
prostředí Dominika Pospíši-
lová. Europoslanci se i přesto 
s radou v několika bodech 
shodnou. Chtějí vyškrtnout 
z trhu část přebytku dvou mili-
ard povolenek, které drží jejich 
cenu u dna, nejlépe rovnou 
osm set milionů povolenek. 
Státy hodlají škrtat povolen-
ky, které budou tři roky ležet 
ladem ve stabilizační rezervě. 
Do té chtějí poslanci i členské 
státy převádět nadbytečné 
povolenky dvakrát rychleji 
než komise. Cena tuny CO

2
 by 

tak mohla vystřelit na více než 
dvacet eur.

„Trh jsme posílili, ale zá-
roveň jsme řekli, že musíme 
ochránit také průmysl, který 
čelí mezinárodní konkurenci,“ 
prohlásil německý státní ta-
jemník Jochen Flasbarth. Státy 
se dohodly, že pokud by nebylo 
pro firmy dost povolenek zdar-
ma, uříznou se až dvě procenta 
z přídělu, který prodávají člen-
ské státy. Europoslanci chtějí 
tento převod zvýšit až na pět 
procent. „Balík stále poškozuje 
emisně nejúčinnější hutě v Ev-
ropě. Průmysl bude trpět, ale 
životní prostředí se nezlepší,“ 
postěžoval si šéf ocelářské aso-
ciace Eurofer Axel Eggert.

EU čeká tvrdý boj o ochranu 
klimatu a průmyslu

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,651

Čína 1 3,730

Dánsko 1 3,635

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,641

Japonsko 100 22,548

Kanada 1 19,242

Maďarsko 100 8,774

Norsko 1 3,049

Polsko 1 6,290

Rusko 100 44,003

Švédsko 1 2,836

Švýcarsko 1 25,379

Turecko 1 7,031

USA 1 25,654

Velká Británie 1 31,585

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 1. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 72,00   0,00 % 

ČEZ 458,00   1,66 % 

Erste Bank 772,00   3,49 % 

Fortuna 100,00   1,01 % 

Kofola 405,00   1,25 % 

KB 936,00   2,06 % 

Moneta 86,90   1,88 % 

O2 CR 272,50   -0,18 % 

Pegas 831,00   -0,48 % 

Philip Mor. ČR 13 468,00   1,27 % 

TMR 685,00 0,00 %

Unipetrol 213,40   0,66 % 

VIG 625,90   2,88 % 

Celkový objem (v tisících korun) 871 230

Akcie na pražské burze 1. 3. 2017 

Souboj o reformu trhu s emisními povolenkami

Hlavní odpůrci reformy

Polsko

Švédsko

Německo

Maďarsko

Francie

Česko

Hlavní zastánci reformy

Ochránci průmyslu

Zpochybnilo 
samotný systém ETS. 

Pokrývá prý jen 4 procenta 
celosvětových skleníkových 
emisí. „Jde nám o klima, nebo 
o ETS?“ ptal se ministr životního 
prostředí Jan Szyszko.

Ani navržená 
reforma nebude 

stačit na splnění závazků 
z Pařížské dohody. Aby 
systém začal fungovat, 
musí se část přebytečných 
povolenek zrušit.

Průmysl, který 
čelí mezinárodní 

konkurenci, je třeba před 
dopadem zdražování povolenek 
ochránit. Třeba po ocelářství se 
razantní snižování emisí bude 
požadovat obtížně.

Hodlalo přijetí reformy 
zdržet a požadovalo, 

ať o nejcitlivějších otázkách 
jednají šéfové států a vlád 
na březnovém summitu 
a ministři ať se k reformě vrátí 
v červnu.

„Náš průmysl nás žádá, 
abychom zvedli cenu 

povolenky, aby se nastartovaly 
investice do nízkouhlíkové 
ekonomiky,“ uvedla francouzská 
ministryně životního prostředí 
Segolene Royalová.

„Od začátku jsme 
podporovali stabilní 

trh. Česko podpoří převedení 
většího podílu povolenek z aukcí 
na bezplatný příděl pro ohrožený 
průmysl,“ řekl ministr životního 
prostředí Richard Brabec.

Cena povolenky (v eurech)

 Pramen ICE

10

9

8

7

6

5

4

3
2. 1. 2015 27. 2. 2017

5,19

3,93

6,99

8,67
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Vyšší dolarové 
sazby
Klíčovou událostí pro finanční 
trhy měl být projev nového 
amerického prezidenta Donal-
da Trumpa před oběma komo-
rami amerického Kongresu. 
Ve své řeči zopakoval řadu 
předvolebních slibů včetně 
toho, že se zasadí o radikální 
reformu daňového systému či 
o zrušení Obamovy refor-
my zdravotnictví. Nicméně 
jeho projev lze zařadit k těm 
umírněnějším a z pohledu 
finančních trhů nudným.

Překvapivější a zásadní 
impulz ale přinesly projevy 
významných centrálních ban-
kéřů. Šéf Fedu v New Yorku 
Dudley i jeho kolega Williams 
ze San Franciska se jasně 
vyslovili pro zvýšení úrokových 
sazeb již na zasedání, které se 

uskuteční 15. března. Makro-
ekonomická data podle nich 
potvrzují vzestup americké 
ekonomiky vyšším tempem, 
než kolik činí růst potenciál-
ního produktu. Ruku v ruce 
s tímto tempem roste inflace. 
Podmínky pro opouštění vý-
znamně uvolněných měnových 
podmínek se tak naplňují. 
A rizikem na straně vyššího 
růstu a inflačních tlaků je po-
dle Dudleyho i fiskální politika 
amerického prezidenta.

Reakce trhů byla prudká. 
Zatímco před projevy centrál-
ních bankéřů trh počítal na  
50 procent se zvýšením dola-
rových sazeb, po jejich projevu 
se šance zvedla již na 70 pro-
cent. Americký dolar se pak 
vůči euru přiblížil letošnímu 
maximu. Trhy teď budou čekat 
na páteční projevy prezidentky 
Yellenové a jejího zástupce 
Fischera. Pokud budou stejně 
optimističtí, jsou vyšší dolaro-
vé sazby opravdu na spadnutí.

 
Autor je hlavním ekonomem Komerční 
banky

Z parketu

Jan Vejmělek

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.czŽádejte u svého knihkupce nebo se slevou 

NOVÁ KNIHA 
KATEŘINY 

JANOUCHOVÉ

ŠVÉDSKÝ

THRILLER

262633/213 inzerce

Internetový portál pro 
sdílení videí YouTube spustí 
ve Spojených státech vlastní 
televizní službu, která by 
měla konkurovat kabelovým 
televizním sítím. YouTube 
TV bude za měsíční 
poplatek 35 dolarů 
umožňovat 
prostřednic-
tvím internetu 
sledování více 
než 40 kanálů 
včetně stanic 
předních 
televizí ABC, 
CBS, Fox, NBC 
či ESPN. Uživa-
telé si navíc budou 
moci vybrané pořady 
až na devět měsíců uložit. 
Jeden účet bude přitom 
moci zároveň využívat až 
šest lidí.

Služba by měla zahájit 
provoz během několika 

příštích měsíců, zpočátku 
však bude omezena pouze 
na několik měst. „Je to živá 
televize vytvořená pro You-
Tube generaci,“ uvedl ma-
nažer společnosti Christian 

Oestlien. „Pro ty, kteří 
chtějí sledovat, co 

chtějí, kdy chtějí 
a jak chtějí,“ 

dodal. 
Podle 

analytika 
Paula Verny 
ze společnos-

ti eMarketer 
představuje 

YouTube reál-
nou hrozbu pro 

tradiční poskytovatele 
kabelové televize. „YouTube 
je již nyní mimořádně dobře 
zavedená značka v oblasti 
videa a její aplikace jsou 
prakticky všude,“ řekl Verna 
serveru BBC.

YouTube spouští 
vlastní televizi

Televize
od YouTube

nabídne přes

40
kanálů včetně 

známých stanic
ABC, NBC či Fox.

Netflix zvýší 
investice 
v Evropě
Americká internetová vi-
deopůjčovna Netflix hodlá 
v příštích letech navýšit 
své investice do tvor-
by televizního obsahu 
v Evropě. Američané zde 
od roku 2012 investovali 
přes 1,8 miliardy dolarů. 
V koprodukci s BBC by tak 
měly vzniknout například 
seriály Troy: Fall of a City 
a Black Earth Rising. 
S francouzskou Canal Plus 
pak vznikne dílo The Spy. 

Firma zároveň neupou-
ští od příprav na zpřístup-
nění svého vysílání v ev-
ropských set-top boxech. 
Šéf firmy Reed Hastings 
včera v Berlíně navíc 
potvrdil, že firma pode-
psala dohodu s německým 
kabelovým operátorem 
Unitymedia. Další strategií 
Netflixu bude vyhledávání 
a tvorba dalších pořadů 
s lokálními partnery. /msc/
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n Prezidentova řeč 
v Kongresu naplnila 
optimismem váhající 
republikány.

Vztahy mezi Republikán-
skou stranou a Donaldem 
Trumpem, který se dostal 
do Bílého domu navzdory 
odmítání mnohých svých 
kolegů z této strany, dosud 
měly do idyly hodně daleko. 
Časy se však mění.

Trump měl v noci na vče-
rejšek svůj první projev 
k oběma komorám Kongresu 
a republikánské poslance 
jeho řeč naplnila nadšeným 
očekáváním, že nejspíš 
dokážou s hlavou státu spo-
lupracovat. „Máme teď vládu 
sjednocenou kolem jednodu-
ché, ale důležité zásady: po-

sílit lid, nikoli Washington,“ 
komentoval Trumpův projev 
šéf Sněmovny reprezentantů 
Paul Ryan, republikánský 
poslanec z Wisconsinu. Pro-
jev prezidenta byl podle něj 
smělý a optimistický.

Stejnými slovy charakteri-
zoval prezidentovo vystou-
pení i Ted Cruz, texaský sená-
tor, který s Trumpem tvrdě 
bojoval o republikánskou 
nominaci. „Mou prioritou 
v Senátu byla vždy zaměst-
nanost a hospodářský růst. 
Proto mě řeč prezidenta tolik 
naplnila energií,“ řekl.

„Trump se v úterý poprvé 
představil jako skutečná 
hlava státu, otázkou je, zda 
mu tato role nevydrží jen 
do prvního vzkazu na Twitte-
ru,“ napsala v analýze Trum-
pova vystoupení v Kongresu 
agentura AP. Temné zabar-

vení jeho lednového inaugu-
račního projevu tentokrát 
nahradil optimismus a výzva 
k podpoře ze strany obou 
parlamentních stran. Trump 
prezentoval svou nacionali-
stickou politiku – už dobře 
známou z jeho dřívějších 
vystoupení – v umírněněj-
ší podobě. Přesto je málo 
pravděpodobné, že překoná 
hluboký rozkol ve společnos-
ti vyvolaný prvními týdny 
jeho působení v Bílém domě, 
soudí AP. „Oponenti a kriti-
ci zaznamenali, že Trump 
v zásadě od svých nejkontro-
verznějších plánů neustou-
pil,“ všimla si stanice CNN 
nad tématy jako odvolání 
zdravotní reformy Baracka 
Obamy, stavba zdi na hranici 
s Mexikem či reforma NATO.

„Trump zmírnil tón při 
nástinu svých známých 
plánů,“ nadepsaly článek 
The New York Times. „Slyšeli 
jsme stejnou dávku vzneše-
ných slibů z jeho kampaně. 
Nevysvětlil ale, jak bude sliby 
realizovat, nemluvě o nákla-
dech. Občas to vypadalo, že 
se stále ještě uchází o úřad, 
místo aby už funkci vyko-
nával,“ uvedl newyorský list 
v úvodníku. /hý, čtk/

Trump přibrzďuje, 
plánů se však drží

PŘES ATLANTIK. Na Trumpovo vystoupení v Kongresu – zejména 
pak na pasáž o rozsáhlých investicích do rozvoje infrastruktury 
– pozitivně reagovaly i evropské akciové trhy. Posílily tak, že se 
hlavní index německé burzy DAX po několika dnech vrátil nad 
psychologicky důležitou hranici 12 tisíc bodů. 
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n Bývalý první muž 
USA popíše své pre-
zidentství, jeho choť 
chce shrnout svůj 
životní příběh.

Jiří Liebreich

Manželé Barack a Michelle 
Obamovi uzavřeli dohodu 
s vydavatelstvím Penguin 
Random House o sepsání pa-
mětí z Bílého domu. Zatímco 
Obama má dát dohromady 
přímočarou monografii 
o svých dvou prezidentských 
obdobích, jeho žena Michelle 
plánuje inspirovat mladé lidi 
knihou o svou životní story.

Finanční odměna, kterou 
manželé Obamovi za své 

publikace získají, přesa-
huje astronomickou výši 
šedesáti milionů dolarů. 

Je to historicky nejvyšší 
částka, která bude vyplacena 
za prezidentské paměti. Pro 

srovnání – bývalý prezident 
Bill Clinton po opuštění 
úřadu vyinkasoval za svou 
knihu Můj život patnáct 
milionů dolarů, Obamův 
přímý předchůdce George 
Bush utržil deset milionů 
dolarů za knihu Okamžiky 
rozhodnutí.

„Velmi se těšíme na to, až 
díky naší spolupráci s man-
želi Obamovými vytvoříme 
světovou vydavatelskou 
událost nebývalého rozsahu 
a významu. Svými slovy a ve-
dením každodenně měnili 
svět,“ prohlásil šéf vyda-
vatelství Penguin Random 
House Markus Dohle.

Pětapadesátiletý Obama 
je všeobecně považován 
za jednoho z nejlepších 

autorů prózy mezi moder-
ními prezidenty. Jeho knihy 
Sny mého otce a Odvaha 
naděje se zásadním dílem 
podílely na jeho vystoupání 
až do Bílého domu, napsal 
The Guardian. Obamová 
dosud napsala jednu knihu 
o jídle a zahradničení, ta 
vyšla v roce 2012. Dosavadní 
paměti prvních dam byly 
spolehlivými bestsellery, 
i vzhledem k vysoké popu-
laritě bývalé první dámy se 
znovu očekává velký zájem 
čtenářů.

Manželé Obamovi ozná-
mili, že chtějí podstatnou 
část autorských honorářů 
věnovat charitě, mimo jiné 
i té, kterou založili – Obama 
Foundation. Více E15.cz

Obamovi píší paměti za rekordní honorář

NEJEN PRO SEBE. Část vypsaných peněz darují Obamovi charitě.
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Ze seznamu států, jejichž občanům chce Bílý dům v obavách 
z terorismu dočasně zakázat vstup do země, vypadl Irák. Jde o zatím 
poslední návrh nové verze prezidentského protiimigračního dekretu, 
který má nahradit lednový dekret zablokovaný americkými soudy. 
Vypustit Irák Trumpovi  doporučilo ministerstvo zahraničí a Pentagon 
vzhledem ke klíčové úloze Bagdádu v boji s Islámským státem.

Irák zmizel
z černé listiny



www.E15.cz | 11 |

n Bílá kniha EK má 
být základem debaty 
o tom, „co spolu mů-
žeme dělat a co ne“.

Předseda Evropské komise 
Jean-Claude Juncker se včera 
vyslovil proti redukování Ev-
ropské unie na pouhou zónu 
volného obchodu. Při před-
stavení takzvané bílé knihy 
komise v plénu Evropského 
parlamentu v Bruselu to ale 
jako jeden z pěti možných 
scénářů budoucího rozvoje 
EU do roku 2025 připustil.

Juncker bílou knihu ozna-
čil za základ další debatu 
příležitosti oslav 60. výročí 
takzvaných Římských smluv, 
jež položily základ pro vznik 
EU. „Musíme si objasnit, co 
můžeme dělat a co ne,“ řekl.

K prvnímu scénáři o po-
kračování v nynější cestě šéf 

Evropské komise prohlásil: 
„Lidé nechtějí předpisy pro 
dětské houpačky a další věci 
denní potřeby,“ řekl Juncker, 
podle kterého komise přišla 
oproti svým předchůdkyním 
s mnohem menším množ-
stvím návrhů předpisů.

Možnost návratu EU 
k podobě pouhého jednotné-
ho trhu připustil vzhledem 
ke kritice, které evropské 
instituce všeobecně čelí. 
Na rozdíl od ostatních 
scénářů se ale proti tomuto 
jednoznačně vymezil. „Jsme 
striktně proti,“ zdůraznil.

Za další možnost označil 
vznik vícerychlostní Evropy. 
Upozornil, že by pro malý 
počet států tento přístup 
znamenal velký pokrok. Unie 
by ale byla ještě méně srozu-
mitelná pro občany, varoval.

K další variantě vývoje, při 
níž by se konalo méně ini-

ciativ, ale s efektivitou o to 
větší, řekl, že by to přineslo 
„hmatatelnou přidanou 
hodnotu“. Jako příklad uvedl 
spolupráci zemí v bezpeč-
nostní politice, v boji proti 
terorismu či při ochraně 
spotřebitelů.

K otázce hlubší integrace 
řekl, že členské státy by se 
nakonec mohly rozhodnout 
sdílet více kompetencí 
i zdrojů. „Takto by skuteč-
ně mohly jet plnou parou 
vpřed, mohly by společně 
vytvářet svou budoucnost 
a zajistit vedoucí úlohu 
unie,“ prohlásil Juncker. 
Unie podle něho musí mít 
například pionýrskou úlohu 
v ochraně klimatu navzdory 
tomu, jak se k ní nyní stavějí 
USA. Důraz kladl i při tomto 
scénáři na otázku společ-
né obrany a udržitelného 
rozvoje. /čtk/

Evropská komise vidí pět 
scénářů budoucnosti unie
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IS na videozáznamu 
hrozí Číně krveprolitím
Teroristická organiza-
ce Islámský stát v Iráku 
zveřejnila videonahrávku, 
na níž jsou členové čínské-
ho menšinového etnika 
Ujgurů, jak se účastní vý-
cviku a pronášejí výhrůžky 
vůči Číně. Čínské minister-
stvo zahraničí uvedlo, že 
videozáznam nevidělo, ale 
do boje proti teroristům se 
rozhodně zapojí.  

Povstalci v Donbasu 
zabrali ukrajinské firmy
Proruští separatisté na vý-
chodě Ukrajiny ohlásili 
„znárodnění“ všech ukrajin-
ských podniků v „lidových 
republikách“ v Donbasu. Jde 
reakci na dopravní blokádu 
povstaleckých území, kte-
rou v únoru zavedli přísluš-
níci radikálních ukrajin-
ských uskupení a poslanci 
nacionalistických stran 
kyjevského parlamentu.

Fillon z kampaně  neuhne

Kandidát francouzské umír-
něné pravice na prezidenta 
François Fillon navzdory 
nepolevujícímu skandálu 
odmítl odstoupit z volební 
kampaně. Obvinění z ne- 
oprávněných příjmů, které 
se týkají jeho manželky, 
Fillon označil za politicky 
motivovaná. V projevu v pa-
řížském sídle své kampaně 
odsoudil postup justice, 
která se ho rozhodla stíhat, 
přičemž prý nerespektovala 
presumpci neviny a podleh-
la nátlaku levice. 

Domy osadě Ofra už jsou 
srovnávány se zemí
Izraelská armáda včera 
začala bourat v židovské 
osadě Ofra domy, z nichž 
policisté v úterý evakuo-
vali jejich obyvatele. Jde 
o devět staveb, které byly 
postaveny na soukromých 
palestinských pozemcích 
bez povolení. /čtk/

Krátce



 I v Praze se bude 
stavět kvalitní 
architektura. Všichni 
musíme být optimisté 
a věřit v kvalitu, 
abychom tu dalším 
generacím zanechali 
něco, na co budou 
hrdé.
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Stavební parcela  
není park pro pejskaře

n Architektonická kancelář Bogle Architects rozkročená 
mezi Prahu a Londýn kreslí domy pro české miliardáře, 
na prestižním realitním veletrhu MIPIM získala 
projektantskou obdobu filmového Oscara za budovu 
pro nejsilnější laser na světě v Dolních Břežanech. „Co 
se nakreslilo, musí být proveditelné, a to za peníze, které 
klient řekne,“ tvrdí Viktorie Součková, architektka 
a spolumajitelka Bogle Architects.

Daniel Novák

 Stavějí se v Praze hezké 
domy?
Všechna města ve světě in-
vestují do krásných velkých 
budov. V Praze se neinvestu-
je. Stále mě mrzí, že nemáme 
Kaplického knihovnu, není 
dlouho probíraná nová 
budova filharmonie, spolu-
práce města a soukromých 
investorů se neděje. Stavby 

typu laserového centra 
v Dolních Břežanech jsou 
výjimkou.

 
 V čem je podle vás pro-

blém?
Developer je tu stále sprosté 
slovo. Lidé občas křičí, že 
jim chce investor zastavět 
park, kam chodí venčit psy. 
Neuvědomují si však, že to 
často není veřejný park, ale 
soukromá parcela, a ke vše-
mu stavební. Navíc by si měli 
uvědomit, že developeři tu 
byli vždy. I ve středověku, jen 
se jim říkalo jinak. Stavělo se 
a investovalo v každé době. 
Město se musí naučit s deve-
lopery spolupracovat. Nesmí 
to být záležitost korupce pro 
jednu osobu, ale město musí 
jasně říct, co od developera 
chce. Postav nám park, udě-
lej dětské hřiště nebo, jako 
je tomu v Anglii, postav část 
bytů pro sociální bydlení. 

 Jsou angličtí úředníci 
vstřícnější k povolování 
staveb?

V Anglii získání všech 
povolení trvá rok, maxi-
málně dva. Tady se všechno 
neuvěřitelně prodlužuje. 
Například u projektu, který 
jsme udělali pro společnost 
Daramis Group v Praze 6, 
trvalo jen získání územní-
ho rozhodnutí čtyři roky. 
Investoři jsou v této situ-
aci otrávení a snaží se pak 
naopak z projektu dostat 
maximum. 



 Kanceláře pro 
mladou generaci 
zaměstnanců 
vyžadují již zcela 
něco jiného než 
u lidí, kteří přišli 
do práce s kufříčkem 
na osm hodin denně 
a až do důchodu 
se ze židle nehnuli. 
Nové kanceláře 
mají spoustu zón 
pro neformální 
setkávání, hodně 
odpočinkových míst, 
jsou zelené. 
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 Zmínila jste břežanské 
laserové centrum. Co tako-
váto stavba znamená pro 
architekta?
Laser v Břežanech byl 
skutečně neuvěřitelně 
komplikovaný projekt. Nejen 
z hlediska architektury, ale 
i kvůli koordinaci tolika 
profesí. Nikdy nikdo takovéto 
centrum pro nejsilnější laser 
na světě nepostavil. Do Pra-
hy za námi jezdili specialisté 
z Velké Británie, Francie, 
Německa, Ameriky, jednali 
jsme se špičkovými fyziky. 

Základní požadavek totiž 
byl, že se objekt nesmí hnout, 
a to ani o nanometr. Přístroje 
jsou tam natolik citlivé, že 
i takovýto pohyb by je mohl 
ovlivnit. Samotná laserová 
hala je obrovská betonová 
vana o velikosti fotbalového 
hřiště, která je přivrtaná 
na skálu. Stavba zasahuje 
osm metrů pod zem, dvanáct 
metrů nad zem, má dvou-
metrové betonové stěny. 
Podařilo se nám to, co jsme 
nakreslili, také postavit. 

 Postavit, co se nakresli-
lo, není běžné?
V dnešní době můžete udělat 
skvělé vizualizace, všechno 
na nich vypadá perfektně. 
Pak ale zjistíte, že návrh je 
v rozporu například s poža-
davky na osvětlení, špatně je 
celá orientace domu, projekt 
finančně nevychází. Co se na-
kreslilo, musí být proveditel-
né, a to za peníze, které klient 
řekne. Spousta architektů sle-
duje svoje ego a trvá na určité 
podobě projektu, ať to stojí, 
co to stojí. To v Londýně ne-
existuje. Investor tam řekne, 
co chce a jaký má rozpočet, 
a úkolem architekta je, aby se 
do rozpočtu vešel a vymyslel 
něco chytrého a hezkého.  
Pokud se tak nestane, zůstane 
projekt v šuplíku. 

 To developeři v Česku 
nehrají ve vztahu s archi-
tekty prim?
Developeři v Anglii mají 
vizi. Chtějí postavit něco 
velkolepého a přesně vědí 
co. Mají dokonale spočítáno, 
kolik co stojí, ale současně si 
uvědomují, co jejich projektu 
dodá přidanou hodnotu. 
Tady mi připadá, že někteří 
developeři stále dokola jako 
na běžícím pásu opakují 
totéž. Věřím, že se to v Praze 
zlepší a bude se stavět kva-
litní architektura. Všichni 
musíme být optimisté a věřit 
v kvalitu, abychom tu dalším 
generacím zanechali něco, 
na co budou hrdé. 

Přišla učit, když jsem byla 
ve třetím ročníku. Bylo to 
osvícení. Do té doby se učilo 
stylem, tady máte parcelu 
a na ní vyprojektujte hotel. 
Zatímco ona chtěla, aby-
chom o projektu nepřemýš-
leli jen jako architekt, ale 
také jako developer a město. 
Museli jsme zdůvodnit, proč 
tam chceme postavit zrovna 
toto. Všechno bylo o přemýš-
lení a vymýšlení. Technic-
ké věci se doučíte potom, 
důležité je ale umět přemýš-
let o konceptu. Eva Jiřičná 
mě právě dostala do Anglie 
na zkušenou do studia Nor-
mana Fostera. Odjela jsem 
tam na tři měsíce a zůstala 
jsem skoro osm let. 

 Co pro vás znamenalo 
působení u celebrity typu 
Normana Fostera?
Byla u něj skupina neuvěři-
telně talentovaných a praco-
vitých architektů. Tam jsem 
se naučila, že všechno, co 
z kanceláře vyjde, nesmí být 
uděláno na sto, ale na dvě 
stě procent. Ve Fosterově 
ateliéru jsem rovněž potkala 
Iana Bogla, zakladatele naší 
kanceláře. 

 Jak vlastně fungují 
takto velká architektonická 
studia? 
Při mém nástupu k Foste-
rovi tam pracovalo 350 lidí. 
Během krátké doby jich ale 
najednou bylo třináct set. 
Když jsem u něj začínala, tak 
se Norman Foster na pro-
jekty zpravidla díval osobně 
třikrát – při tvorbě konceptu, 
když projekt dostal stavební 
povolení a při otevření. Poz-
ději si ale myslím, že řadu 
projektů své kanceláře už 
ani neviděl a vybíral si, čemu 
bude věnovat pozornost.

Vystudovala 
architekturu 
na Vysoké 
škole 
umělecko-
průmyslové 
v Praze u Evy Jiřičné, 
následně působila ve studiu 
architekta Normana Fostera 
v Londýně. Tehdy se podílela 
například na projektu 
administrativního centra 
Metropolitan ve Varšavě nebo 
na nové budově prestižního 
dostihového závodiště 
v anglickém Newbury. Je 
matkou čtyř dětí. 

Viktorie
Součková (42)

 Investorům v Česku vize 
zatím chybí?
Při zadání projektu často 
od investora slyšíme jen to, 
kolik metrů čtverečních chce 
postavit. To ale není zadání. 
Musí říct, jestli to bude 
luxusní projekt, nebo jestli 
se zaměří na rodiny s dětmi 
či na mladé páry. Developer 
často očekává, že to za něj 
vymyslí architekt. Spoléhá 
se na to, že za něj projekt 

prodá jen dobrá lokalita 
a metry čtvereční. 

To se ale mění. Mimo jiné 
pod tlakem nové generace, 
která má zkušenosti ze světa 
a ví, že všechno nemusí být 
stejné. Od kvantity se tedy 
developeři budou muset 
více přesunout ke kvalitě. 
Například v současnosti 
máme zadání navrhnout 
v Praze kancelářskou stavbu, 
na niž by se jezdili dívat lidé 
z celého světa podobně jako 
na Tančící dům.

 Dorůstání nových 
generací ovlivňuje archi-
tekturu?
Podívejte se například 
na kancelářské budovy, 
v nichž začíná pracovat 
nová generace mladých lidí. 
Nevyrostli v komunismu, ale 
ve svobodné zemi, cestují, 
častěji mění zaměstnavatele, 
žijí na sociálních sítích. Kan-
celáře pro tento typ zaměst-
nanců vyžadují již zcela něco 
jiného než u lidí, kteří přišli 
do práce s kufříčkem na osm 
hodin denně a až do důcho-
du se ze židle nehnuli. Nové 
kanceláře mají spoustu zón 

pro neformální setkávání, 
hodně odpočinkových míst, 
jsou zelené. 

 Děláte rovněž pro 
investiční skupiny čes-
kých miliardářů. Má práce 
na jejich zakázkách nějaká 
specifika?
Vždycky má rozhodující slovo 
ten, kdo je nejvýše. Zásadní je, 
přes kolik lidí k němu musíte 
jít, než dostanete odpověď. 
Například Penta je velmi 
efektivní, pracuje se s nimi 
výborně. Rozhodnou a jdou 
tím směrem, nemění rozhod-
nutí podle toho, jak se zrovna 
vyspali. V případě skupiny 
KKCG je naše spolupráce 
teprve na začátku, ale zatím 
funguje také velmi dobře.   

 Jaká byla vaše cesta 
k architektuře?
Chodila jsem na matema-
ticko-fyzikální gymnázi-
um, ale asi i díky rodičům, 
kteří jsou projektanti, jsem 
se nakonec rozhodla jít 
na architekturu. Přihlásila 
jsem se na ČVUT i Vysokou 
školu uměleckoprůmyslo-
vou. Dostala jsem se na obě 
a myslela si, že obě zvládnu. 
Na Umprum mě ale velmi 
brzy vyvedli z omylu. Roz-
hodla jsem se zůstat tam. 
A bylo to skvělé, protože 
jsem se mohla učit společně 
se sochaři, malíři a dalšími 
umělci. 

 Tam jste také studovala 
u Evy Jiřičné? 



Co všechno 
ještě nevíme 
o DPH?
Státní rozpočet letos v únoru 
skončil skoro čtyřmiliardo-
vým přebytkem. Na první 
pohled to není překvapivé. 
Spíše jde o průměrný únoro-
vý stav státní kasy za posled-
ních 15 let. Oproti loňskému 
roku jsou na příjmové straně 
patrné dvě velké změny. 
První se týká čerpání evrop-
ských fondů, druhá výběru 
DPH. 

Letos čisté platby z EU 
do českého státního roz-
počtu poklesly o 40 miliard. 
Loňská srovnávací základna 
byla vysoko a letos se začíná 
ukazovat, že za loňskými 
rekordními rozpočtovými 
přebytky nestálo ani tak 
geniální řízení státní kasy 
jako spíše transfery z evrop-
ských fondů, které dora-
zily do rozpočtu loni, ale 
souvisely s výdaji, které už 
státní rozpočet platil v před-
chozích letech. Letos tento 
mimořádný bonus chybí 
a plnění rozpočtu se vrátilo 
k historickému průměru. 
Každopádně mírný přebytek 
je dobrá zpráva. 

Pozitivním překvapením 
je ale únorový výběr DPH. 
Za první dva měsíce roku 
státní rozpočet inkasoval 
na DPH něco přes 48 miliard 
korun, což je meziročně  
o 30 procent víc. Přitom ještě 
v lednu byl výběr meziročně 
vyšší jen o tři procenta. Led-
nový výsledek nevybočoval 
z předchozího trendu – i loni 
výběr této daně rostl o tři 
čtyři procenta. Právě taková 
dynamika výběru DPH byla 
zklamáním, když vezmeme 

v úvahu svatou válku, již 
ministerstvo financí rozpou-
talo proti všem reálným či 
domnělým neplatičům DPH.

Letos se mírně změnilo 
přerozdělení celostátního 
inkasa DPH v neprospěch 
státního rozpočtu. Se za-
vedením EET klesla sazba 
na stravovací služby na  
15 procent. Obé by mělo pří-
jem státu z DPH spíše podrá-
žet, pozitivním faktorem je 
na druhé straně ekonomický 
růst. Přesto v únoru výběr 
DPH prudce vzrostl.

Stát letos za únor inka-
soval na DPH 18,9 miliardy 

korun. Loni v únoru to bylo 
8,8 miliardy, předloni 8,5 mi-
liardy. Ministerstvo financí 
v oficiální zprávě uvádí, že 
za zlepšeným výběrem DPH 
je zavedení kontrolního 
hlášení a první vlny EET. 
Ovšem první nástroj vstoupil 
v platnost v lednu 2016, tedy 
více než před rokem. První 
vlna EET začala v prosinci, 
dva měsíce před únorovým 
skokem. 

Pokud jsou příčinou 
skutečně tyto kroky minis-
terstva financí, proč je mezi 
vyšším výběrem a zavede-
ním opatření takové zpoždě-
ní? Dalším vysvětlením je, že 
letošní únor byl z hlediska 
DPH velkou anomálií, která 
se v dalších měsících srovná.

V poslední době se opa-
kovaně ukázalo, že o výběru 
své klíčové daně toho stát 
ví vlastně nečekaně málo. 
Spouštění represivních ná-
strojů jako kontrolní hlášení 
a EET nepřineslo v minulém 
roce hmatatelné výsledky. 
Podobně do druhé vlny EET 
se nakonec přihlásil o po-
lovinu nižší počet plátců, 
než ministerstvo očekávalo. 
Nárůst výběru v únoru je 
tedy dalším korálkem do této 
tajemné mozaiky. Na každý 
pád rapidně klesá důvěra 
ve všechny odhady, které bu-
dou věštit, kolik peněz EET 
přinese právě do kolonky 
výběru DPH.

Autor je hlavním ekonomem  
J&T Banky

Komentář

Petr Sklenář
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Nárůst únorového 
výběru DPH je 
korálkem v mozaice, 
o níž má stát velmi 
málo informací.

Tvář dne 

 Rozum zvítězil a je to pocta matce 
přírodě, protože šlo o to, jestli příroda 
v národních parcích má být opravdu 
příroda, nebo spíš něco jiného,

řekl ředitel Národního parku  
Šumava Pavel Hubený 
str. 2
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Zeman se nedá zadarmo
Stabilita pro obce i pro ochranu přírody. Tu podle ministra 
životního prostředí přinášejí nová pravidla pro všechny 
národní parky – v Krkonoších, Českém Švýcarsku, Podyjí 
i na Šumavě. Poslanci už napodruhé, navzdory senáto-
rům i prezidentu republiky, schválili vládní verzi novely 
zákona o ochraně přírody a krajiny. Hrálo se především 
o Šumavu, o to, jak rozsáhlá tam budou nejpřísněji chrá-
něná území. 

Pro původní znění, bez senátory navrhovaných změn, se 
sice v dolní komoře opět vyslovila převážná většina záko-
nodárců, ale zatím to pořád ještě nebude nic platné. Hlava 
státu je už dříve varovala, že zákon vetuje. A také tak uči-
ní. Poslanci tedy budou nuceni o tomtéž hlasovat potřetí. 
Prezident, jak známo, slyší-li slova ekologie a ekolog, vidí 
rudě. Nová norma podle něj jde na ruku právě ekologům 
a basta. Všichni příznivci divoké přírody tak mohou být 
rádi, že se Zeman hodlá uchýlit jenom k prezidentskému 
vetu. Ještě by mohl zákon, poté co ho poslanci zase odklep-
nou, napadnout ústavní stížností.
 Jana Havligerová
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n Po několika remi-
niscencích na své 
debutové a nejslav-
nější album se Mike 
Oldfield na Return to 
Ommadawn vrátil ke 
své třetí desce 
z roku 1975.

Dušan Kütner

Mike Oldfield, instrumen-
tální mág ovládající kdejaký 
hudební nástroj, se často 
vracel ke své debutové 
a extrémně úspěšné desce 
Tubular Bells z roku 1973. 
S ní se okamžitě zařadil do 
tehdy vznikající a ještě ne 
přesně zařaditelné kategorie 
progresivního rocku či jazz-
rocku stejně jako tehdejší 
alba Pink Floyd a dalších.

Nyní se Oldfield vypra-
vil znovu zpět. Cestu ale 
zvolil ke svému třetímu albu 

Nejistý návrat k Ommadawn

Dennis Lehane: Zmizelý svět

Vydalo: Nakladatelství Paseka
Překlad: David Petrů
Hodnocení: 70 %

Mánes Servis, a. s., Masarykovo nábřeží 250/1, 110 00 Praha 1

Tel.: +420 730 150 772               E-mail: info@manesgroup.cz               www.manesrestaurant.cz

Provozujeme gastronomická zařízení v unikát-
ních, nádherně zrekonstruovaných prostorách 
budovy Galerie Mánes v Praze. Zajišťujeme 
kompletní cateringové služby a organizujeme 
nejrůznější akce, oslavy či svatby.

Art Restaurant Mánes nabízí znamenitou českou a francouzskou kuchyni 

v moderním pojetí. Najdete zde neustálou výstavu uměleckých děl, včetně 

zachovalých stropních fresek od Emila Filly. Od středy do soboty Váš večer 

zpříjemní živá klavírní hudba.
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Martin Stručovský

Jen rok museli čeští čtenáři 
čekat na další knihu novodo-
bého klasika americké drsné 
školy a noiru Dennise Leha-
nea. Zmizelý svět navazuje 
na román Pod rouškou noci 
a uzavírá tak osudy mafiána 
Joea Coughlina, který se ze 
šéfa rodiny stačil vypracovat 
na pozici vysoce postaveného 
mafiánského poradce a ukli-
dit se do ústraní.

Z dravého mafiána bažícího 
po moci se tak změnil v muže, 
který si chce jen udržet 
stávající postavení v rámci 
organizace a po událostech 
z předchozího příběhu 
ochránit svého syna. Což 
není jednoduché s ohledem 
na způsob života, který vede, 
stejně jako na probíhající dru-
hou světovou válku.

Lehane epickou gangster-
skou ságu plnou akce vyměnil 
za komorní drama, které se 
odehrává na menším prosto-
ru a v rozmezí několika dnů, 
nikoliv let. Samozřejmě ne-
chybějí půtky mezi rodinami 
ani přestřelky. Tomu Lehane 
do velké míry přizpůsobil 

Lehane uzavřel 
gangsterskou ságu

i svůj styl, který nyní neomra-
čuje, ale fascinuje strohostí 
a snahou jít na dřeň, což je 
pro něj věc takřka netypická.

Ve Zmizelém světě Lehane 
rezignuje na snahu přinést 
příběh s komplikovaněj-
ší zápletkou nebo silnou 
pointou jako třeba v Tajemné 
řece nebo v Doteku temnoty. 
Nechybějí sice dějové zvraty, 
ale tentokrát nejsou tak silné 
a ani neútočí na emoce.

Až se zdá, jako kdyby o to 
autorovi vůbec nešlo a jeho 
záměrem bylo naopak napsat 
knihu oslavující svět gang-
sterů v nažehlených oblecích, 
který už dávno odvál čas. A to 
se mu také povedlo. Na dru-
hou stranu ale ve srovnání 
s žánrovými legendami nemá 
šanci obstát, protože jí chybí 
náboj a hlavní hrdina je po-
stavou tak nezajímavou, že je 
vám vlastně jedno, co se 
s ním stane. 

Autor je spolupracovníkem redakce

Mike Oldfield: Return to 
Ommadawn

Vydalo: Virgin EMI Records
Hodnocení: 60 %

ČTYŘICET DVA. Tolik let uběhlo od vydání alba Ommadawn,  
ke kterému se nyní multiinstrumentalista Mike Oldfield vrátil.
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Ommadawn. Tehdejší album 
stejně jako dvě předchozí 
přitom až nekřesťansky 
oplývalo neobvyklou spous-
tou nápadů, podtržených 
přítomností mnoha nástrojů, 
do té doby ve spojení s roc-

kovou elektrickou kytarou 
spíše nemyslitelných.

Nejinak tomu je i na 
novém albu Return to Om-
madawn, které – stejně jako 
jeho dvaačtyřicet let starý 
předchůdce – dosáhlo na 

čtvrté místo britské hitpa-
rády. V té české se dokonce 
vyšvihlo na jeden týden 
na místo druhé. I aktuální 
album je přitom složeno 
z pouhých dvou skladeb po 
zhruba dvaceti minutách, 
které odpovídají dávnému 
a nyní znovuobjevenému 
fenoménu vinylových LP de-
sek, na jejichž jednu stranu 
se vešlo maximálně právě 
tak mezi dvaceti a pětadva-
ceti minutami hudby.

I aktuální deska hýří 
nápady, nástroji a mnoho-
vrstevnatou strukturou, 
v níž mají zásadní slovo 
někdy až tklivá elektrická 
jazzrocková kytara, africké 
rytmy či klasická španělka. 
Možná už to tady ze strany 
Oldfielda bylo mnohokrát, 
ale není to zoufalé vykrádání 
sebe sama, ale snaha navázat 
na ty lepší projekty z jeho 
letité kariéry. A že se některé 
opravdu nepovedly.

Zklamaní ale budou ti, 
kteří mají album spojeno 
s tím, co první desku pře-
kvapivě pomohlo v Česku 
vnést do širšího povědomí 
možná nejvíce – s coververzí 
písničkáře Karla Plíhala. Tu 
olomoucký hračička se slovy 
i kytarou zařadil na svou 
dávnou desku z roku 1992 
Takhle nějak to bylo... pod 
názvem Pohádka.

Na Return to Ommadawn 
ji ovšem Oldfield zcela pře-
dělal. Z decentní písně 
s až vánoční náladou se tak 
stala změť agresivních tónů 
a akordů v rockově-keltském 
duchu, která se původní ver-
zi téměř nijak nepodobá.
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JEDINEČNÍ. 
Noc na středu byla 
poslední, kdy letos 
zazněly na sam-
badromu v Riu de 
Janeiro strhující 
tóny a rytmy proslu-
lého karnevalu. Na 
snímku je kreace ta-
neční školy Revellers 
z Portela, která 
zaujala především 
tím, že její tanečnice 
ve všeobecném reji 
nahoty neukázaly 
víc než své obličeje.

n Běh může provozo-
vat každý a všude, sta-
čí dvě nohy, zní letitá 
sentence. I do běhání 
už ale pronikají nové 
technologie a mění 
jeho kvalitu.

Zdraví. Síla. Jednoduchost. 
Radost. Čistá mysl. Je spousta 
důvodů, proč v mnoha 
zemích světa pobíhají lidé 
nejrůznějších profesí a věku 
po lesích, parcích, chodnících 
či náplavkách. Běh je hitem 
i v Česku a podle některých 
odhadů tu běhá 42 pro-

cent obyvatel. Spíše mladí 
do šestadvaceti let, více ženy 
a nejčastěji se běhá po práci, 
kolem sedmé večerní. 

Výhodou běhu 
je nenároč-
nost. Nestojí 
vlastně nic, 
navíc člověk 
nemusí platit 
za prostory 
ve fitness cen-
tru, na kurtu 
či v bazénu a na 
jiných místech. 
Přesto existuje 
spousta vychytávek, které 
pomohou běžcům si svou 
zálibu více užít. Tak třeba 

pro dálkové běžce a běžce 
v terénu jsou údajně ideální 
boty, jež pomáhají snadněji 

zahýbat doleva. Anebo 
3D „vytištěné“ spe-

ciální boty, které 
přesně odpoví-
dají dané noze, 
podobně jako 
ergonomické 
vodu odpuzují-
cí ponožkoboty 

na běhání. Pro 
opravdové od-

vážlivce a fajnšme-
kry jsou pak určeny 

futuristické běhací sandály. 
Na uši při běhu patří 

bezdrátová sluchátka, spe-

ciálně vyvinutá podle kosti 
a záhybů kolem uší běžce, 
aby dokonale držela na hlavě. 
Některá už jsou i „zabudova-
ná“ do čelenek či čepic. Pro 
ženy byl vymyšlen speciální 
titanový přívěsek Trak, aby 
se při večerním běhu nebály, 
což je ve skutečnosti malý 
a účinný nůž.

Pro další správný spor-
tovní výkon lze využít také 
jakýsi postroj na horní část 
těla, který pomůže udržet 
správný rytmus. Trendy jsou 
pak i kompresní ponož-
ky, podkolenky i ostatní 
části oděvu, které pomáhají 
ke správnému prokrvení 

všech částí těla, odvádějí 
pot a zajišťují dokonalou 
funkčnost.

Specialitou je pak oblečení, 
jež má v sobě už zabudo-
vanou jakousi hydratující 
technologii. Zatím ji používá 
americká armáda a někteří 
ultramaratonci. V nezávislé 
studii bylo zjištěno, že atleti, 
kteří ji využili, na tom byli 
z hlediska hydratace o čty-
řicet procent lépe a vydrželi 
více. Samozřejmostí je pak 
aplikace, která zase zásobuje 
mobily nadšených běžců 
nekonečným množstvím 
emotikonů, aby své běhací 
zážitky mohli lépe popsat. /hf/

Trendy

Běhání 
pro zdraví 

a čistou mysl se 
podle některých 

odhadů v Česku oddává

42
procent

obyvatel.

Jen tenisky na běhání dávno nestačí
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